
שיטת רבי נתן להצלחה

לומדים מהמצליחים

אפשר לחלק את בני העולם לשני סוגים: אלה 
שמאמינים בשינוי מהיר ודרסטי, ואלה שלא מאמינים. 
לסוג הראשון שייכים אותם אלה שמאמינים בשינוי בזק.

הם ישלמו אלפי שקלים עבור הדיאטה שמבטיחה 
להם להוריד חמישים ק"ג בשבועיים, לתכנית להיות 
הורים מושלמים בחודש, לקורס לדעת לדבר אנגלית 
כמו אמריקאי בחודשיים, להרוויח מיליונים בשלושה 
חודשים, להיות מומחה לטיפולים נפשיים בחצי שנה, 
להיות סוחר נדל"ן בינלאומי בשבעה חודשים ולהיות 

משיח תוך שנה.

ואילו לסוג השני שייכים אותם אלה שכבר התייאשו 
מכל השיטות הללו.

שכבר ניסו ונכשלו, שכבר עבדו עליהם שוב ושוב, 
והם כבר לא מאמינים בשינוי כלל! ואתה לא תזיז אותם 
מעמדתם כי הם כבר ניסו הכול והם מכירים הכול... הם 
לא אנשים פסימיים הם פשוט אופטימיים עם ניסיון...

אם נפעל מתוך תחושות הבטן שלנו, נהיה מן הסתם 
מבין אלה שמתחילים בסוג הראשון של ה"פתי יאמין" 
ומסיימים בסוג השני של המיואשים. אבל מי שרוצה 
להצליח באמת חייב ללמוד מהמצליחים. מדובר אמנם 
במעט מאוד אנשים, אבל מדובר באותם אלה שכן זכו 
לעשות שינוי עמוק ומהותי בחיים שלהם ולפעמים 

גם בעולם כולו.

מדובר באלה שמצאו את הדרך השלישית, והם הסוג 
השלישי של האנשים...

הדרך שלהם היא אמנם לא דרך מפתה, קצת קשה 
"למכור" אותה לאנשים כי היא לא מבטיחה שינוי 
מהיר ובלי מאמץ. זו אמנם דרך שדורשת ממך רק מה 
שבכוחך לעשות אבל עם הרבה עבודה ומאמץ והיא 

מבטיחה לך שינויים קטנים מאוד. לכן בדרך הזאת לא 
תראה אלפים שעומדים בתור.

אבל אם אתה רוצה שינוי אמתי – זו האפשרות 
היחידה שלך!

הדרך היחידה שאכן עובדת היא דווקא לא לחפש 
את המהיר והקל, את הצעדים החריגים, את הדברים 

הנוצצים, ואת ההבטחות הגרנדיוזיות;

אלא לחפש דווקא את הדברים הקטנים, שהם בכוחך 
ובאפשרותך, אבל להתמיד בהם יום אחר יום שבוע 
אחרי שבוע במשך ימים ושנים ועם הזמן להוסיף עוד 

ועוד דברים קטנטנים.

האיש שמאחורי הקלעים

וזה הסוד הגדול של רבי נתן תלמידו של רבי נחמן 
מברסלב!

מי לא שמע על רבי נחמן מברסלב? אחד המיוחדים 
שבגדולי ישראל שחי לפני למעלה ממאתיים שנה 
וחותמו ניכר על כל צעד ושעל בדורנו. ולא מדובר רק 
בציון הקדוש המושך רבבות, ולא רק בשם המסוגל 
לישועות, אלא מדובר בדרך חיים חיה ונושמת שמזינה 

ומחיה רבבות בדורנו ומשפיעה על מיליונים!

מאחורי הקלעים של האור הענק הזה עומדת דמות 
הרבה פחות מפורסמת שהיא האחראית לכל המהפכה 

הזאת. זה רבי נתן.

היו תלמידים ענקי עולם שהיו כבר  נחמן  לרבי 
אדמו"רים נודעים בזכות עצמם. רבי נתן היה מהצעירים 
שבתלמידים ובכל זאת זכה יותר מכולם. רבי נחמן 
העיד עליו שהוא זה שזוכה להבין אותו יותר מכולם 
והוא זה שיזכה להמשיך את האור הזה הלאה ובזכותו 
תהיה שארית ויהיה קיום לתורתו של רבי נחמן עד 

ביאת המשיח.

ונשאלת השאלה, במה התייחד רבי נתן משאר 
התלמידים?

ושאלה נוספת נשאלת גם מצד רבי נתן. הרי רבי נתן 
היה מקורב לגדולי החסידות וזכה מהם לחיבה יתירה 
מאוד. הוא גדל בבית של גדולי עולם וראה דמויות הוד 
בחייו. מה גרם לו להעדיף את רבי נחמן שהיה צעיר 
לימים ושנוי במחלוקת על פני הצדיקים המפורסמים 

שהכיר, ולקשור את נפשו לנצח בנפש רבו?

ונכון שאנחנו יודעים שרבי נתן היה תמים יותר מכולם 
ומסר נפשו יותר מכולם, אבל מה הגורם הפנימי לכל 

זה? והעיקר, מה שייך אלינו מכל הסיפור הזה?

משפט משנה חיים

והדבר יובן על פי שיחה נפלאה שנרקמה בין התלמיד 
לרבו בראשית הקשר ביניהם, שיחה שעתידה לשנות 

את חייו של רבי נתן ואת העולם כולו.

רבי נתן התמודד עם בעיה קשה. הוא היה קדוש 
ומתמיד עצום ועובד ה' מופלג. אבל לפי מדרגת קדושתו 
כך דרש מעצמו, והוא ידע שהוא חייב למצוא פתרון 
לבעיה שלו. וזה מה שגרם לו לחפש תרופה ומזור 

אצל צדיקי הדור.

ולכן למרות שהוא ראה גדולה וקדושה, תורה ועבודת 
ה' – הוא ידע בנפשו העדינה שזה לא מה שירפא את 

מכתו וזה לא מה שיביא לשינוי המיוחל.

כאשר פגש לראשונה ברבי נחמן, הניח הרבי הצעיר 
את ידו על כתפו של התלמיד, ואמר לו: "תרגיל את 
עצמך לדבר עם הקדוש ברוך הוא כמו שמדברים 

לחבר טוב..."

רבי נתן מתאר את הרגע הזה כרגע המכונן שבו הוא 
הבין שהרפואה שלו נמצאת אצל הצדיק הזה דווקא. 
בחושיו המחודדים הבין רבי נתן שההנהגה הזאת היא 

היא התשובה לכל הקשיים שלו.

ונכון, זו אינה הנהגה קשה של פרישות וחסידות – 
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הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
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שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

הפרשה לאורו של

הנחל נובע
"טראומה רוחנית"

אין דבר יותר אהוב לכל נשמה יהודית, יותר מקרבת 
ה'! הדבר הכי הכי טבעי לכל אדם אשר בשם ישראל 
מכונה הוא הדבקות השלימה בשורש שלו, כל יהודי 

הוא חלק א-לוה ממש!! "קוב"ה וישראל חד הוא"....

וזו הסיבה שכשאדם בתחילת שנות חייו כל פעם 
ששמע סיפורי צדיקים או שראה כל מיני הנהגות של 
צדיקים ליבו היה מתמלא באור ותשוקה אמיתית... 
לרצות להיות כמוהם.... להידבק בדרכיהם... כל אחד 

לפי השגתו.

אלא שמה שמאד מצוי בקרבינו הוא שמגיע גיל שכל 
אחד מאיתנו נכנס לאיזה שהוא "הקפאה"/ "תשישות 

כוח" וזקנה שגובלת בייאוש לכל דבר בעבודת ה'.

עד שמגיע מצב שגם כשאנו שומעים סיפורים נפלאים 
על כל מיני צדיקים זה לא כל כך מזיז אותנו, ואפילו 
כשאנחנו שומעים דיבורי התחזקות הרבה פעמים זה 

כבר לא מעורר אותנו!

מצב זה הוא מצב כל כך לא נעים... בראש ובראשונה 
לנו.... כי הרי הראשונים שמפסידים מזה זה אנחנו.... 
מפסידים את המקום הטבעי שלנו את הקרבת אלוקים 

הנעימה שאין תענוג יותר נפלא מזה...

והפלא הוא איך זה קורה באמת? הרי אם באמת 
הטבע של כל נשמה שתדבק ישר לשרשה שזה נקרא 
קרבת אלוקים, מהיכן מגיע לנו מצב קשה של תשישות 

וייאוש עמוק לכל דבר שבקדושה, או לכל מיני חלקים 
בעבודת ה' שבמשך השנים התייאשנו מהם???

כאן מגלה לנו רופא הנפשות את שורש המחלה.... 
"טראומה רוחנית"!!!

המצב הזה שכל אחד מאיתנו היה לו כל כך הרבה 
התחלות בעבודת ה', כל כך הרבה התחלות בלימוד 
תורה, ברצינות בתפילה, במידות קדושות וכדו'... ועל 
כל התחלה הייתה לנו נפילות וכישלונות לאין מספר....

אותם הכישלונות נצרבו לנו כל כך עמוק בנפשנו, 
שהם הם גורמים לנו טראומה מלהיכנס מחדש לנסות 

ולקבל על עצמינו דברים שבקדושה...

כל אחד מאיתנו מסתובב על תואר של "נכשל" 
כלפי כל מיני דברים ששייכים לרוחניות, והתואר הזה 
חוסם אותנו במחסום עז... עד שמביא אותנו לתשישות 

וייאוש גמור!

אלא שכרגע אחר שהצדיק גילה לנו מהו שורש 
מחלת הייאוש... עדיין אנחנו צריכים מהו הדרך איך 
לתקן ולהתרפא מאותו מצב של טראומה רוחנית/ 

והרגשת הכשלון הצורם...

כאן מגלים לנו הצדיקים ביניהם הרה"ק ר' פנחס 
מקוריץ מגדולי תלמידי הבעש"ט ואחריו רביה"ק אור 
האורות בספרו חיי מוהר"ן תר"י, ידיעה מאד נפלאה 

ועדינה...

"ויגש אליו יהודה ]כל יהודי שנגש מחדש למלך מלכי 

המלכים הקב"ה[ ויאמר לו בי אדוני ]אומר להש"י אתה 
בתוכי[" היינו הרי בכל נפילה שהייתה לי אתה עצמך 

בורא עולם הייתה איתי ובתוכי.

ואם אתה לא הייתה רוצה שאני יפול ויכשל, הרי 
לא הייתי נכשל....

מתגלה לנו בתוך דבריהם של אותם צדיקים נוראים 
שכל עמוק ונפלא מאד... בכל נפילה שהייתה לכל 
אחד מאיתנו במשך כל ימי חיינו, וכן בכל כשלון גדול 
ככל שיהיה.... היה להש"י רצון בזה הנפילה, היה 
להש"י ש]לעולם לא נוכל להשיג ולהבין את חוכמתו 
ומחשבתו...[ את הכוונה הנעלת שיהא הייתה חלק 
מהגורמים לאותו כשלון צורם, שגרם לנו טראומה 

וייאוש גמור!!!

ידיעה זו יש בה את הכוח לרומם את האדם ולהוציא 
אותו מהתואר הבעייתי של "נכשל ברוחניות" ברגע 
שאדם יודע בתת מודע שלו שגם אם נפל ונכשל כמויות 

פעמים, לכל נפילה הייתה סיבה וכוונה. 

הוא נגאל מהדימוי השלילי שסוחב אתו, הוא לא 
נבהל לעולם מריבוי הנפילות שהוי לו, ידיעה זו גורמת 

לו לרעננות חדשה להיכנס מחדש אל הקודש....

להיכנס מחדש ולהתלהב מכל הנהגה קדושה, ומכל 
סיפורי צדיקים ששומע, הוא מתחיל מחדש ללכת עם 
רצונות חדשים ולגעגועים אמיתיים אחר קרבת אלוקים 
בכלליות, ואחר כל מיני הנהגות רוחניות בפרטיות. הש"י 

יזכנו אמן )מיוסד על פי חיי מוהרן תר"י(.

שאלות ותשובות מקו ההלכה
האם מותר לברך אשר יצר עם מסטיק בפה, 

אני מתכוון כשהמסטיק בצד הפה ולא תוך כדי 

אכילה?

לכתחילה אסור לעשות כן, כי צריך שיהיה פיו 
ריק בשעת הברכה ממה שנאמר “ימלא פי 

תהילתך” שצריך שיהיה פיו מלא בתהילת 
ה’ יתברך בשעת הברכה, אבל בדיעבד 

אם בירך כאשר המסטיק היה בפיו 
יצא ידי חובה ואין צריך לשוב ולברך 

שוב. )שלחן ערוך סימן קע”ב סעיף ב’(.

האם מותר להניח ספרי קודש על 

מדרגות ארון הקודש באמצע השבוע 

כאשר לא עולים על המדרגות?

אסור בשום אופן להניח ספרי קודש במקום שמיוחד 
להילוך בני אדם, או במקום שמיועד לעמידה, כמדרגות 
היכל הקודש )רמ”א יו”ד סימן רפב(, ואפי’ אם זה מקום 
גבוה שאין רגילות לעמוד עליו כל הזמן כמו הפיגומים 
)פרנצ’עס( שהחסידים עומדים עליהם בשעת עריכת 

השולחן של האדמו”ר. )שבט הלוי חלק ט’ סימן כ”א(.

יש לנו בבית סיפורי צדיקים שמקורם בגמרא 

ומעובדים לילדים, וכעת הספרים בלו, האם 

צריך לגנוז אותם או שאפשר לזרוק אותם בפח?

סיפורי חז”ל אף אם הם מעובדים לילדים, יש בהם 
קדושה וכאשר בלים חייבים בגניזה, וכמו כן הוא הדין 
אם כותבים סיפור רגיל שבא להמחיש הלכה שצריך 

לגנוז סיפור זה. גנזי הקודש )פרק י’ אות ג’(.

אני נמצא כעת בטיול ביוון - אתונה, יש 

כאן קפה סטארבקס שזה על בסיס 

חלב סויה, האם מותר לשתות 

קפה זה?

אף שמעיקר הדין אין איסור לשתות 
קפה של גויים, והמחמיר תבא עליו ברכה, 
)כף החיים סימן קי”ג סעיף קטן כא(, מכל מקום כל 

דבר שעובר תהליך ייצור או שינוי בוודאי שאסור ויש 
חשש של מאכלות אסורות, ולכן גם קפה בטעמים אסור 
לשתות כי יש בו תערובת תמציות טעם, ואם כן בוודאי 
שאסור לעשות קפה על בסיס חלב סויה שהוא מוצר 

חדש לגמרי ויש לחשוש מתמציות טעם של איסור.

השיער שלי קשה ויבש מאד, אני רוצה לשים 

ג’ל על השיער בשבת, האם מותר?

אסור לשים בשבת ג’ל על השיער ויש בזה 
איסור ממרח.

מאיזו שעה אפשר לומר ברכות השחר?

אדם שהלך לישון וקם מוקדם בבוקר לפני עלות 
השחר – אם אינו מתכנן לחזור ולישון עד הבוקר יכול 
לברך ברכות השחר מחצות הלילה, אבל אם מתכנן 
לישון לפני שיגיע עלות השחר לא יברך בלילה רק 

בקומו בבוקר משנתו. הלכה ברורה )סימן מו סעיף כ’(.

אכלתי סעודת פת דשנה וטעיתי ובירכתי ברכת 

על המחיה במקום ברכת המזון, האם יצאתי 

ידי חובה או שצריך לשוב ולברך ברכת המזון?

בדיעבד יצא ידי חובה ואין צריך לחזור ולברך ברכת 
המזון, משוום שלהלכה אנו נוקטים שברכת מעין שלש 
פוטרת בדיעבד את ברכת המזון. משנה ברורה )סימן 
קצ”א סעיף קטן א’( יביע אומר )חלק ב’ או”ח סימן י”ב אות ט’(.

מה מברכים על מרק “שורבה” שהוא מרק שיש 

בו אורז?

כידוע שברכת האורז “בורא מיני מזונות” )שלחן ערוך 
סימן רח סעיף ז’(, אמנם במרק שיש בו אורז תלוי הדבר 

האם יש הרבה אורז באופן שהמרק נחשב טפל לאורז 
יברך בורא מיני מזונות, אמנם אם הרוב מרק והאורז 

מועט באופן שהאורז טפל למרק, יברך שהכל.

ואם יש במרק ירקות יברך בורא פרי האדמה. שלחן 
ערוך )סימן ר”ה סעיף ב’(
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אבל דווקא בגלל זה, דווקא בגלל שזה כל כך פשוט 
וקרוב לכל אדם – לכן זו העצה העוצמתית ביותר, 

לכל אדם בכל מדרגה ובכל מצב.

מכאן ואילך זו הייתה דרכו של רבי נתן בנוגע לכל 
מה ששמע מרבי נחמן.

גם כשרבי נחמן דיבר על מדרגות עצומות שרבי 
נתן חשב שאין לו שום קשר אליהן – הוא ידע שהוא 
כן יכול לדבר על זה עם ה' והוא תרגם את זה 
לתפילות אישיות, לשיחות פשוטות עם בורא עולם 

כמו שמדברים עם חבר טוב.

כל הנהגה שנתן לו רבי נחמן – גם אם הייתה קשה 
מאוד, הוא לא חשש ולא הסתבך, הוא פשוט דיבר 

על זה עם הבורא.

רבי נתן הבין שהדיבור הישיר עם הבורא הוא 
המפתח. זו התמימות האמתית. זה הכלי שמחבר 
את כל ההנהגות והקדושות והתורות הגבוהות של 
כל הצדיקים – עם הבן אדם בכל מצב ומקום שבו 

הוא נמצא!

חידוש כזה לא היה מעולם

אנחנו עומדים בסמוך לעשרה בטבת, שמלבד 
הצום הכללי, הוא גם יום הסתלקותו של רבי נתן. 
ביום פטירת הצדיק זה הזמן המסוגל להתחבר 

לעוצמה המיוחדת של נשמתו.

ואם אכן מדובר באדם ענק שבענקים גאון וקדוש 
מופלא שאין לנו בו השגה, אבל בכל זאת הוא זה 
שהראה לנו את הדרך להתחבר מכל מקום שבו 
אנחנו נמצאים לכל המדרגות ולכל הקדושות, הוא זה 
שסלל לנו את דרך ההתבודדות, ואת דרך התפילות 

שכתב בספר ליקוטי תפילות.

הספר הקדוש הזה מראה לכל יהודי שהתורות 
של רבי נחמן קרובות ושייכות אליו, "בפיך ובלבבך 
לעשותו". זה לא משנה אם אתה יכול לקיים או לא 
יכול לקיים – אתה תמיד יכול להתפלל, אתה יכול 

לעשות הכול ולזכות לכול על ידי תפילה.

רבי נתן אמר שייתנו את הדין על כל יום שלא 
אמרו ליקוטי תפילות.

וכששאלו אותו: כך אמרת? ענה: אמרתי ולא 
אמרתי. כלומר שאת הדין צריכים לתת על עבירות, 
אבל בשמים יראו לאדם שהם היה רגיל בתפילות – 
היה ניצול מהרבה מאוד עבירות, ונמצא שייתן דין 

על כל יום שלא אמר ליקוטי תפילות.

ליקוטי תפילות זה חידוש שלא היה מימות עולם 
– לכתוב ספר תפילות שלם כדי לקיים את הספר 
של הרבי שלך. והתפילות הללו הן רק חלק קטן 

מהתפילות שהתפלל רבי נתן, וזו תמצית דרכו!

זה הזמן להתחדש בדרך הנפלאה של רבי נחמן 
שהנחיל לנו התלמיד הגדול, רבי נתן, להתפלל 
במילים שלנו על כל דבר, ובפרט על תיקון ורפואת 
נפשנו בדרכו של רופא הנפשות, רבי נחמן מברלסב.

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך

חסד יסובבנו
שעת בוקר מוקדמת בירושלים שבין החומות... ר' שלמה וועקסלער החסיד 
הוותיק נטל טליתו ותפילין ויצא מפתח ביתו לתפילת שחרית. בשעת 
בוקר מוקדמת זו שקועים היו עדיין מרבית התושבים בשנתם ומלבד 

צעדיו לא נשמע שום רחש.

כאשר בגרה והגיעה לפרקה בתו של החסיד העובד 
המופלא רבי שלמה וועקסלער זצ"ל, דאגה זוגתו מאד. 
כיצד יתחייבו להוצאות חתונה או לרכוש נדוניה או אפילו 
בגד חדש לכלה הטריה.                            ביתו של 
הצדיק היה בית של תורה פשוט ודל ללא שום מותרות. 

אשתו של הצדיק פנתה אליו בלב כואב כיצד ידאגו 
להוצאות חתונה ?

ר' שלמה, חסיד בכל נימי לבו ונפשו, קדוש ופרוש 
מכל עניני עולם הזה, שכל ימיו 
דאג רק לעולם הבא, לא קימט 
אפילו את מצחו מתוך דאגה 
קלה: "הוצאות נישואין? למה 
לנו לדאוג? הקב"ה יהיה בעזרנו, 

הבוטח בה' חסד יסובבנו."

בברלין התגורר יהודי שומר 
תורה ושמו הער גודענבערג, 
סוחר מצליח, אשר עסק במסחר 
וההצלחה האירה לו פנים במשך 
שנים רבות.. אך באחת הפעמים 
הסתבך בעסקה כושלת שגררה 
נעימים.  לא  למצבים  אותו 
והאכזבה מהכישלון  החובות 
מאוד  עמוק  לצער  לו  גרמו 
ותסכול גדול. במשך תקופה ניסה 

למצוא פתרונות ולהגות עצות כיצד 
לשקם את עסקיו אך לשווא. גודענבערג היה יהודי 

מאמין, שומר תורה, ולמרות מזגו הקר ואופיו השקול, 
בעקבות הקשיים הגיע רגע בו החליט כי אם מן השמיים 
יקבל עזרה ויצא לשלום מן התסבוכת, יעלה לירושלים 
עיר הקודש ויעניק סכום משמעותי ביותר לצדקה 

ליהודי הראשון שיפגוש בדרכו.

הקב"ה עזרו, והער גודענבערג יצא מצרה לרווחה. 
העניינים סודרו על הצד הטוב ביותר. עכשיו הגיעה 
העת לקיים את ההבטחה.  הער גודענבערג השאיר 
את עסקיו ביד עוזרו הנאמן ועלה לארץ ישראל לקיים 
את הבטחתו לתת ליהודי הראשון שומר תורה שיקרה 

בדרכו את הסכום שהבטיח לצדקה.

שעת בוקר מוקדמת בירושלים שבין החומות. אויר 
נעים וקרן שמש קטנה מבצבצת לה מבין העננים. 
טליתו  נטל  הוותיק  החסיד  וועקסלער  ר' שלמה 
ותפילין ויצא מפתח ביתו לתפילת שחרית. בשעת 

בוקר מוקדמת זו שקועים היו עדיין מרבית התושבים 
בשנתם ומלבד צעדיו לא נשמע שום רחש.,

ר' שלמה הולך בדרכו ופיו הקדוש ממלמל פרקי 
תהילים, לפתע הבחין באדם המתקדם לעברו במהירות, 
היה זה הער גודענבערג שלא רצה להפנות מבטו 
לצדדים ורק לקיים את הבטחתו, היהודי הראשון שפגש 
בדרכו היה ר' שלמה וועקסלער . הער גודענבערג עצר 

מולו, וברכו במאור פנים:" גוט מורגען

ר' שלמה הביט ביהודי הבלתי 
מוכר והשיב אף הוא בברכתו 

הרגילה:" א גוט יאר"

הביט הער גודענבערג בפניו 
של ר' שלמה וחש צביטה בלבו: 
את  ימסור  הזה  לאיש  האם 
הכסף שהבטיח בלבו  לתת?..
חשש שמא לא ייצא יד חובת 

הבטחתו..

האדם יראה לעיניים, ומה ראה 
הער גודענבערג?

מושפלות  עיניו  דל,  יהודי 
וזקנו המגודל לא מסודר..   הרי 
היה ידוע כי החסיד הצדיק ר' 
שלמה לא נגע מעולם בזקנו, 
לכן הסתבכו שערות זקנו ושיוו לפניו 

מראה משונה מעט. 

חשב גודענבערג לפי הגיונו של סוחר מה לעשות, 
והחליט שיפנה  לרבה של ירושלים, רבי יוסף חיים 
זוננפלד זצ"ל, לשאול בדעת תורה כיצד לנהוג. ביקש 
גודענבערג לדעת את שמו ומקום מגוריו של ר' שלמה 
ועזבו לשלום מבלי לומר דבר על ההבטחה. הגיע הער 
גודענבערג אל ביתו של רבי יוסף חיים זוננפלד זצ"ל, 
סיפר לו כל אשר קרה בעסקיו בשנים האחרונות. וסיים 
במעשה זה שפגש ביהודי משונה לפי מראהו, ואינו יודע 

אם למסור לו את הסכום הנכבד שהקדיש לצדקה.

כאשר אמר את שמו של היהודי אותו פגש, חיוך 
של שמחה התפשט על פני הצדיק:      " הקב"ה היה 
בעזרך – אמר לו – והקרה לפניך את האיש ההגון! לך 

וקיים את הבטחתך בלב שלם".

כאשר הובילה זוגתו של ר' שלמה את בתה לחופה 
בלב שמח, ידעה בברור כי הבוטח בה' חסד יסובבנו.
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לרגל הילולת מוהרנ"ת החלה בי' טבת קיבצנו כמה הגיגים 
מהנהגתו הקדושה של מוהרנ"ת כדי שאף אנחנו נלך בדרכו.

הכל בכח רבינו- "עיקר מעלתו של מוהרנ"ת ז"ל הייתה 
שתמיד ידע שכל מה שיש לו הוא רק בכוח רבנו ז"ל, וכמו 
שאמר פעם שבהתקרבותו אל רבנו ז"ל השליך את שכלו 
וחוכמתו לגמרי, וכששמע דיבור מרבנו ז"ל נכנסה בו חתיכת 
שכל, וכששמע עוד דיבור מרבנו ז"ל נכנסה בו עוד חתיכת 
שכל וכו' וכך הרגיש תמיד וע"י זה זכה למה שזכה... וזהו סימן 
של תלמיד אמיתי". )שיחות מוהרא"ש חלק ט' אות תלמיד(.

חתירה אל האמת- מוהרנ"ת לא נח ולא שקט עד הגיעו 
לאמת לאמיתו, ביקר אצל גדולי החסידות, וכולם קירבוהו 
מאוד, ובדרך להתקרבותו לרבינו ויתר ויתורים גדולים מאוד, אך 
תמיד הרגיש חסר עד אשר הגיע אל הנחל נובע מקור חכמה.

ענוותנותו- כמו כן לא הסכים מוהרנ"ת בשום פנים ואופן 
שיהיה לו 'גבאי' לנהל את עניניו העמוסים, לפקח על עניניו 
הכספיים ולארגן סדר בקבלת האנשים הרבים שדפקו על 
דלתותיו. כך יצא שניתנה האפשרות להכנס לביתו בכל עת 
ובכל זמן, מאד לא סבל שיקראו לו 'רבי' כנהוג, וכשאחד פנה 
אליו בברכה 'גוט מארגן רבי', השיב לו 'גוט יאהר באהעלפער' 
)עוזר למלמד(, כלומר שהוא המלמד )כי מלמד לתשב"ר אף 
הוא מכונה 'רבי'(, והשני הוא העוזר לו, מלמד לתשב"ר, ולא 

רבי לחסידים.

חשיבות אומן ראש השנה אצל מוהרנ"ת- אָמַר פַּעַם 
מוֹהַרְנַ"תְּ אוֹדוֹת הַנְּסִיעָה לְאוּמַן עַל ראֹשׁ-הַשָּׁנָה, שֶׁאִם הָיָה 
הַדֶּרֶךְ לְשָׁם מְחֻפֶּה בְּסַכִּינִים - הָיִיתִי רוֹחֵשׁ עַל יָדַי וְרַגְלַי כְּדֵי 
לָבוֹא לְשָׁם עַל רֹאשׁ-הַשָּׁנָה! )שיש"ק א-שעב(.פַּעַם אַחַת 
בַּלַּיְלָה הָרִאשׁוֹן שֶׁל ראֹשׁ-הַשָּׁנָה בְּאוּמַן אַחַר תְּפִלַּת-עַרְבִית, 
מוֹהַרְנַ"תְּ הֶאֱרִיךְ מְאדֹ בִּתְפִלָּתוֹ, וְאַחַר הַתְּפִלָּה נִתְלַהֵב מְאדֹ 
וְאָמַר לַאֲנָשָׁיו: "כְּשֶׁאנַחְנוּ מִתְקַבְּצִים לְכָאן, בְּוַדַאי גַּם רַבֵּנוּ 
זִכְרוֹנוֹ-לִבְרָכָה אִתָּנוּ פּהֹ בְּיַחַד; וּכְשֶׁרַבֵּנוּ זִכְרוֹנוֹ-לִבְרָכָה פּהֹ, 

בְּוַדַּאי כָל הַשִּׁבְעָה רוֹעִים הֵם גַּם-כֵּן אִתָּנוּ פּהֹ"! וַיִּצְעַק בְּקוֹלוֹ: 
"אֲנִי כּהֹ מַאֲמִין, מַמָּשׁ כְּמוֹ שֶׁרוֹאֶה אוֹתָם"! "אִיךְ גְלֵייבּ אַזוֹי 

מַמָּשׁ אִיךְ זֶעה זֵיי"! )אבניה ברזל(.

קיום התורה ע"י רבנו הקדוש- אָמַר פַּעַם בְּזֶה הַלָּשׁוֹן: 
"הַלִּמּוּד שֶׁל דִּינֵי הַתּוֹרָה נָתַן לָנוּ הַשֵּׁם יִתְבָּרַךְ עַל-יְדֵי משֶׁה רַבֵּנוּ, 
עָלָיו הַשָּׁלוֹם; וְהַלִּמּוּד שֶׁל קִיּוּם הַתּוֹרָה נָתַן לָנוּ הַשֵּׁם יִתְבָּרַךְ 
עַל-יְדֵי אַדְמוּ"ר זַצַ"ל. וְעַל זֶה מְרַמֵּז הַפָּסוּק )יְשַׁעְיָה י"ב, ג'(: 
"וּשְׁאַבְתֶּם מַיִם בְּשָׂשׂוֹן מִמַּעְיְנֵי הַיְשׁוּעָה", וּמְתַרְגֵּם יוֹנָתָן: 'וּתְקַבְּלוּן 

אֻלְפַּן חֲדָת בְּחֶדְוָה מִבְּחִירֵי דְּצַדִּיקַיָּא' . )שיש"ק א-שעה(.

נבואת מוהרנ"ת אודות התבודדות בשדות- דִּבֵּר פַּעַם-
אַחַת מֵהַדֶּרֶךְ הַקָּדוֹשׁ שֶׁל "הַנֵּעוֹר בַּלַּיְלָה", שֶׁגִּלָּה אַדְמוּ"ר זַצַ"ל 
)"לִקּוּטֵי מוֹהֲרַ"ן" סִימָן נ"ב(, וְאָמַר אָז בְּזֶה הַלָּשׁוֹן: עוֹד יִהְיֶה זְמַן 
שֶׁתִּהְיֶה הַדֶּרֶךְ הַזּוֹ דֶּרֶךְ כְּבוּשָׁה לָרַבִּים, ]כְּמוֹ עַכְשָׁו הִיא דֶּרֶךְ 

כְּבוּשָׁה לָרַבִּים לְהַנִּיחַ טַלִּית וּתְפִלִּין בְּכָל בּקֶֹר[.

שֶּׁהַשֵּׁם  אָמַר: מַה  כל מה שזכית רק ע"י התבודדות- 
יִתְבָּרַךְ עָזַר לוֹ כָּל-כָּךְ לְעֵת זִקְנָתוֹ, הוּא מֵחֲמַת שֶׁלָּקַח עַצְמוֹ 
לְהִתְבּוֹדְדוּת וּלְפָרֵשׁ שִׂיחָתוֹ בֵּינוֹ לְבֵין קוֹנוֹ וְאָמַר, שֶׁאֵינוֹ יָכוֹל 
לַעֲשׂוֹת שׁוּם דָּבָר, בִּלְתִּי שֶׁיְּפָרֵשׁ מִקּדֶֹם שִׂיחָתוֹ לִפְנֵי הַשֵּׁם 

יִתְבָּרַךְ. )שָׁם אוֹת כ"ב(.

ללמוד שו"ע- בְּעִנְיַן לִמּוּד שֻׁלְחָן-עָרוּךְ, שֶׁהִזְהִיר אַדְמוּ"ר 
זַצַ"ל, שָׁמַעְתִּי בְּשֵׁם מוֹרֵנוּ מוֹהַרְנַ"תְּ זִכְרוֹנוֹ-לִבְרָכָה, שֶׁאף-עַל-

פִּי שֶׁדַּי לִלְמדֹ סָעִיף אֶחָד לְבַד בְּכָל מָקוֹם שֶׁהוּא, אֲבָל דַּוְקָא 
סָעִיף כָּזֶה, שֶׁהוּא פְּסַק-הֲלָכָה. )שָׁם אוֹת י"א(.

לימוד זכות על הגרוע שבגרועים- יֵשׁ לִי לְלַמֵּד זְכוּת עַל 
הַגָּרוּעַ שֶׁבַּגְּרוּעִים, שֶׁאִם הָיִיתִי כּוֹתְבָם, הָיוּ נִכְתָּבִים עַל כַּמָּה 
נְיָרוֹת ]בּוֹיגֶען= גִּלְיוֹנוֹת[, כְּפִי שֶׁאֲנִי יוֹדֵעַ מַה שֶּׁנַּעֲשֶׂה עִם הָאָדָם 

בְּזֶה הָעוֹלָם. )שָׁם אוֹת ט"ו(.

יתנו דין וחשבון מי שלא מתפלל בליקו"ת- אָמַר: שֶׁעַכְשָׁו, 
שֶׁיָּצְאוּ הַתְּפִלּוֹת שֶׁלּוֹ בָּעוֹלָם, עֲתִידִין לִתֵּן דִּין וְחֶשְׁבּוֹן כְּשֶׁהוֹלֵךְ 

יוֹם אֶחָד שֶׁאֵין אוֹמְרִים אוֹתָם, וּבְצֵרוּף הֶכְרֵחַ הַתּוֹרָה לְהַתְּפִלָּה 
יְבאַֹר לָנוּ שֶׁכְּמוֹ-כֵן בְּסוֹף יָמָיו, וְהָעִקָּר אַחַר הִסְתַּלְּקוּתוֹ, שֶׁזָּכִינוּ 
לְתוֹרָתוֹ בְּסִפְרֵי "לִקּוּטֵי-הֲלָכוֹת" - עֲתִידִין לִתֵּן דִּין וְחֶשְׁבּוֹן, 

כְּשֶׁהוֹלֵךְ יוֹם שֶׁאֵין לוֹמְדִים אוֹתָם. )שָׁם אוֹת כ"ד(.

התפילות שלי משער החמישים הרבה זכו לגן עדן- אָמַר: 
הַמִּתְנַגְּדִים שׁוֹאֲלִים אִם יֵשׁ בְּהַתְּפִלּוֹת רוּחַ-הַקּדֶֹשׁ?! וּבֶאֱמֶת הֵם 
גְּבוֹהִים מֵרוּחַ-הַקּדֶֹשׁ! כִּי הֵם נִמְשָׁכִים מִשַּׁעַר הַחֲמִשִּׁים"! גַּם שָׁמַעְתִּי, 

שֶׁאָמַר, כִּי הַרְבֵּה אֲנָשִׁים זָכוּ כְּבָר לְגַן-עֵדֶן עַל-יְדֵי הַתְּפִלּוֹת שֶׁלּוֹ.

מוהרנ"ת יודע ממני קצת- רַבֵּנוּ הֵעִיד בְּעַצְמוֹ עַל מוֹהַרְנַ"תְּ 
וְרַבִּי נַפְתָּלִי תַּלְמִידָיו וְאָמַר: לָדַעַת מִמֶּנִּי יוֹדְעִים נָתָן וְנַפְתָּלִי מְעַט... 

להתרחק מהפירוד- סִפֵּר מוֹהַרְנַ"תְּ זִכְרוֹנוֹ-לִבְרָכָה שֶׁשָּׁמַע 
מֵחוֹתְנוֹ רַבִּי דָּוִד צְבִי זִכְרוֹנוֹ-לִבְרָכָה שֶׁכָּל הִתְרַחֲקוּתוֹ מֵהַחֶבְרַיָּא 
הַקְּדוֹשָׁה שֶׁל תַּלְמִידֵי הַבַּעַל-שֵׁם-טוֹב וְהַמַּגִּיד זַצַ"ל, הוּא מֵחֲמַת 
שֶׁנָּסַע פַּעַם אַחַת לִשְׁנֵי גְדוֹלִים מֵהֶם, וְרָאָה וְהִבִּיט עַל גּוֹדֶל 
פִּרוּד הַלְּבָבוֹת שֶׁהָיָה בֵּינֵיהֶם, שֶׁזֶּה הָיָה מוּפְרָךְ בְּעֵינֵי זֶה עִם 
כָּל הַנִּלְוִים אֵלָיו, וְזֶה הָיָה מוּפְרָךְ בְּעֵינֵי זֶה עִם כָּל הַנִּלְוִים אֵלָיו 

)שָׂשׂוֹן וְשִׂמְחָה ב, יא(.

הספר ליקוטי הלכות- חיבר ר׳ נתן חיבור גדול ומקיף על 
כל ארבעת חלקי השולחן ערוך הנקרא ״ליקוטי הלכות״. בו 
הוא מבאר בדרך החסידות בעמקות נפלאה את כל ההלכות 

שבשולחן ערוך.

ושמעתי עדות נאמנה מזקני הדור הקודם שהייתה קבלה 
בידם שמעולם לא ירדו כרכי הספר ליקוטי הלכות מעל שולחנו 
של מרן החפץ חיים, ובכל פעם שבא לפסוק הלכה בספרו 
משנה ברורה. קודם לכן היה מעיין בדברי ר׳ נתן על אותו ענין, 
ורק אחר כך כותב את הפסק )ומשום כך זכה החפץ חיים 
שספרו משנה ברורה התקבל בכל תפוצות ישראל ללא יוצא 
מן הכלל( )הרב יורם אברג'ל בספרו אמרו נועם פרשת ויגש(. 

זכותו תגן עלינו אמן.

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

מורנו הרב רבי נתן 
מברסלב זיע"א
י' טבת

רעיונות לכניסת שבת מוקדם ורגוע יש לשלוח למייל:
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עצות מעשיות לקבלת שבת מוקדם

חזית ועורף - בהכנות שבת 

המאמץ לקבל שבת בזמן הוא בעצם גם מאבק רוחני שהיצר ממציא 
נגדו עיכובים ובלבול ללא הרף, וע"כ כמו שבכל מלחמה החזית היא 
העיקר, כדאי גם כאן לשים את הכנת שולחן ונרות השבת בראש 
כל ההכנות, וברגע שהשולחן מוכן, אזי - גם אם עדיין אין שום דבר 
נוסף - זו בעצם 'קביעת עובדה בשטח' שהשבת כבר כאן ומתגבר 
כח השבת והרבה עיכובים נעלמים. וענין זה הוא במסורת מדורות 

קודמים ומובא בקדמונים.

 הציבו גבולות

אם יש לכם הסכמה עם עצמכם שלקבל שבת בזמן במנוחת 
הנפש זה מס' 1 בהכנות לשבת, אזי קבעו מראש גבולות לכל סוגי 
המטלות, שמתחלקות בד"כ לשלשה סוגים והם :                                                                                                          

א. הכנת אוכל לשבת   ב. נקיון/עריכת הבית לשבת   ג. הכנות 
אישיות )הכנת עצמנו(, החליטו מראש על זמן סביר לסיום של כל 

אחד מהשלבים הללו, לדוגמא: 

* החליטו על שלש שעות לפני השקיעה )או הדה"נ( כגבול סופי 
לסיום בישולים, ויהי מה, מה שיש - יש - וזהו,

)אפילו במחיר החלפה חד פעמית של הגפילטע המלכותי/מסורתי 
- בטונה צוננת ומודרנית מקופסת שימורים(

* החליטו מראש על שעתיים לפני השקיעה כגבול סופי לנקיון 
הבית, מה שהספקתם – טוב – ודי, אפילו שחלק מהבית נשאר לא 

שטוף )לא יקרה שום דבר(

* ייעדו את השעתיים האחרונות לפני השקיעה להכנות אישיות                                                                    
שבכל מקרה לא אורכות יותר משעה.                                                                                                                               

ב'משטר' כזה, השעה לפני השקיעה או מחציתה, נותרת פנויה, 
וניתן לעסוק אז בדבר החשוב ביותר:

קבלת שבת בהקדמה ניכרת במנוחת הנפש וברצון טוב.

מי שניסה א"ז והסכים לוותר על מאכל או הברקת ריצפה 
או כל מטלות נוספות לטובת הכנסת שבת בשעה 

מוקדמת, הבין שבעצם עד היום לא כיבד את 
השבת כראוי, הגם שהיו הרבה מאכלים 

והבית היה שטוף לשבת,

ויום ו' היה יום סידורים מוצלח לכל 
עניני השבוע...

טיפ זהב:
החליטו 

מראש על 
שעתיים 

לפני 
השקיעה 
כגבול 
סופי 

לנקיון 
הבית
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צוואת רבי נתן
רבי נתן לפני שנפטר משאיר אותנו עם צידה לדרך, הוא יודע בדיוק מה 
נצטרך לעשות כדי לגבור על הרע בעולם, והוא אפילו מחזק את ידנו אם 

יהיה לנו מורכב:

“שלוש צרות היו בטבת, מהם הצרות? 
בו מת עזרא הסופר, ונכתבה תורה יונית, 

ונבקעה העיר"

נו, כשעזרא הסופר הולך לו, וטרף-פסול 
]-ספרים פסולים[ מתגברים, כמו שיש היום 
אני  אך  טרף-פסול...  ולרבבות  לאלפים 
יהיה  מקוה שדף אחד מספרי רבינו 
תיקון לכל. ובכן מצוה אני עליכם 
שעיקר עסקיכם יהיה להדפיס 
שיתקיימו  הספרים  את 
ינותיך  מעי "יפוצו 
חוצה" )משלי ה' 

טז(.  

ותהיו חזקים בממון, ברצון ובטרחא".

ממון רצון וטרחה?

רבי נתן ידע בדיוק מהן שלושת הקשיים 
העולים בהפצת ספרים:

ממון- הקושי הראשון העולה הוא העלות 
הגבוהה של הוצאת והדפסת הספר.

רצון- בלי רצון אין את הכח לפעול.

טרחא- הקושי ללכת מעיר לעיר ולהציע 
את הספרים לציבור.

הרב שלום ארוש, מפיץ את תורת רבנו 
למעלה מ- 40 שנה, ומאז הצטרפו אליו 
למסע השליחות שלו בעולם יהודים רבים, 
שכל רצונם הוא - להפיץ את אור רבנו בעולם.

חוט של חסד השליחים שלך לקיים 
את צוואת רבי נתן מברסלב זצ"ל.

052-2240696
ספרי הרב שלום ארוש
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מידה טובה

"ועתה אל תעצבו"

במשפטים הראשונים לאחר שיוסף מתוודע לאחיו ומנסה להדריך אותם לצאת 
מהעלם העמוק שעלול להתפתח למשבר חמור. ונראה שגם יוסף עצמו השתמש 
בהדרכות אלו כדי לעבור את כל מה שעבר עליו. וגם אנחנו כל אחד ואחד במה 
שעובר עליו בגשמיות וברוחנית צריכים מאד את הדרכות האלו כמו שננסה להתבונן 
בס"ד. דבר ראשון שאומר יוסף: "ועתה אל 
תעצבו ואל ייחר בעיניכם כי מכרתם הנה". 
ואומר רבי נחמן מברסלב )ליקוטי תניינא 
מ"ח(: "ודע שתכף כשהאדם רוצה לכנוס 
בעבודתו יתברך אזי תכף היא עבירה גדולה 
כשיש לו עצבות חס ושלום, כי עצבות היא 

סטרא אחרא והשם יתברך שונא אותה".

זאת אומרת מיד כשיוסף משוכנע שהאחים 
מתחרטים ורוצים לעשות תשובה על מכירתו, 
הוא מתגלה אליהם ומזהיר אותם להתחזק 
בשמחה, ושוב חוזר יוסף ואומר :"אל תרגזו 
בדרך" בדרך התשובה שהיא הדרך של 
האחים לארץ ישראל אסור להיות ברוגז 
בכעס ובעצבות, ח"ו. וכן כותב מורינו ורבינו 
בספרו גן האמונה כותב "אדם הרוצה לתקן את 

הכל להחדיר ללבו היטב את הידיעה שתשובה אפשר לעשות עצמו צריך לפני 
רק על ידי שמחה".

השלב השני הוא התחזקות באמונה כמו שמסביר הרב שהשמחה לא יכולה 
להחזיק מעמד בלי אמונה, זאת אומרת שהכל מהשם והכל לטובה וכן אומר יוסף 
לאחיו: "ועתה לא אתם מכרתם אותי הנה כי האלוהי-ם" וכן "וישלחני אלוהי-ם 
לפניכם לשום לכם שארית בארץ ולהחיות לכם לפליטה גדולה" זאת אומרת אפילו 
עבירות שאדם עשה בעצמו אסור לו להאשים את עצמו ולרדוף את עצמו אלא 
להאמין שגם זה מאת השם כדי שיתחזק מחדש באמונה ובתשובה וכמו שרביז"ל 
העיד על עצמו ואמר "כמו שאתם רואים אותי גם אילו הייתי עובר על העבירה 
החמורה ביותר ח"ו לא הייתי נופל בדעתי כלל והייתי איש כשר כמקודם ורק אח"כ 
הייתי עושה תשובה. ומבואר בספר בגן האמונה :"נמצא שהשמחה היא הכרחית 
לתשובה של האדם ולמשפט שעושה וכל זמן שאינו בשמחה אסור להתחיל 
לשפוט את עצמו", וכך כותב מפורש רבי שלמה הכהן מרדומסק בספרו תפארת 
שלמה לפרש את הפסוק: "ועתה אל תעצבו וגו'." הנה "ועתה" הוא לשון תשובה, 
לכן אמר אעפ"י שאתם צריכין לשוב בתשובה על המעשה הזה אשר עשיתם. 
אך אל תעצבו לא בעצבות הוא דרכי התשובה כי התשובה היא מצות עשה מן 
התורה וצריך לעשותה בשמחה כמו שכתוב )תהילים ק( "עבדו את ה' בשמחה." 
ולכך "ועתה" הוא לשון תשובה כי הבעל תשובה צריך לומר מעתה הנני שב הנני 
חוזר בתשובה ולא אשוב לכסלה עוד רק עתה אהיה ברוך ה' מהיום והלאה. וזה 
הניסיון הגדול ביותר בדרך זה של התשובה שאנשים מאבדים תקוה מאבדים חיות 
בעבודת השי"ת כביכול מתוך זה שהם לא ראויים לחזור בתשובה וכדומה, אך הם 
לא מבינים שזהו שורש האפקורסות הגדולה ביותר, שעל זה התנבאו כל החכמים 

והצדיקים שבדורות הקודמים.

וכיו"ב ג"כ באור החיים הקדוש )שמות ג' ח'(, שלעתיד יתנסו ישראל בשער 
החמישים של הטומאה, ומבואר בספרים דהוא נסיון האפיקורסות, וכפי שאומר 
הגר''י לוינשטיין זצ''ל בשם ה''חפץ חיים'', שזו עיקר משמעות מלחמת גוג ומגוג, 
ובא חבקוק והעמיד את כל התורה באחרית הימים על יסוד אחד והוא נסיון האמונה, 

וכנאמר: ''וצדיק באמונתו יחיה''.

שאלתם פעם את עצמכם? באיזה כח הגיע 
יוסף הצדיק לגדלותו? השאלה עוד יותר- האם 
אדם אנוש בין ימנו יכול להגיע לגדלות כזאת?

מסופר על הצדיק ר' אריה לווין שאדם תבע אותו במרמה למשפט 
וכהוכחה הציג מסמך חתום מהרב, כמובן שמסמך זה היה שיקרי 
ובלי שום בסיס אבל הצדיק התייחס לזה אחרת, הוא ראה את 

הדברים בצורה שונה.

בכדי שאותו יהודי לא התבייש עשה רבי אריה לוין מעשה עוצמתי 
הוא היה מוכן לשלם את כל הסכום העצום רק ביקש מהשופט שיפרוס 
לו לתשלומים, הנה לנו ההוכחה שיש אנשים רמי מעלה שיכולים 

להגיע לדרגות כאלו - מעשה אצילי של צדיק הדור. 

בפרשתינו מתואר שיהודה נגש ליוסף לאחר שבהסכמת האחים 
בנימין יהיה עבד וטוען בפניו טענות.

וברגע ההתגלות של יוסף 
לאחיו כמתואר בפרשה: "לא 
יכול יוסף להתאפק ויאמר 
הוציאו כל איש מעלי" לומר 
שאף אחד לא יהיה ברגע 
ההתגלות חוץ מאחיו, יוסף 
להרוג  שיכלו  סיכון  לוקח 
אותו ואומר להם "אני יוסף" 
אותו יוסף שרציתם להרוג 
על החלומות שלי והרי הם 
גילגלו הדבר שאגיע למצרים 
ואעבור את כל הצער והסבל.
אבל אתם חשבתם לרעה 
אחרי  לטובה,  חשבה  ה' 
אני סולח לכם  כל הצער 
ואל תעצבו ותתבישו במה 

שעשיתם.

וכאן הנקודה שאנו רוצים 
להגיע: יוסף הצדיק מלמד 
אותנו לדעת לסלוח, לותר 
פי שאתה בסדר,  על  אף 
לך  פי שלקחו  על  או אף 
את שלך וקיבלת בזיון. אף 
על פי כל זה, תבין שהכל 
מאת בורא העולם ועל פי 
רשותו היחידה וזה רק מאיתו 
יתברך ולטובתך הניצחית.
רק עם דעת כזו אתה יכול 
לצלוח ולעבור את העולם 

הזה בשלום.

ובכח זה הגיע יוסף לגדולתו- בכוח הויתור הנלמד מכך -אני מוכן 
להכל העיקר לדעת לותר.

יה"ר שנזכה למידת הויתור באמת.

שבת שלום ומבורך, הרב נתן ארוש.

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

העצמת 
המידות בראי 

הפרשה
הרב נתן ארוש

ניתן להזמין שיעור 
באזור מגוריכם:
02-5308000
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al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת וישלח: ישראל קליין, בני ברק .

רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

בדיחות הדעתתודה

קנה לך חבר- בתודה
שמי אלעזר והסיפור שלי נמשך לאורך זמן. 
הבטחתי שאם אוושע בזכות התודה אפרסם 

אותו אצלכם.

והנה הסיפור.

אחרי שסיימתי כיתה המכינה 
בתלמוד תורה עליתי לכיתה א', 
הכיתה הייתה קטנה מאוד והכילה 

רק תשעה ילדים.

הזו,  בכיתה  הסתדרתי  לא 
החברים לא קיבלו אותי יפה, והרבו 
להציק לי, גם כשעליתי לכיתה ב' 

לא פסקו ההצקות.

זה שבר אותי ממש.

באחד הימים הגיע אליי אבי עם מחברת התודות 
והישועות שלי, הסביר לי על מעלת התודה ואמר 
לי: "אלעזר, תתחיל לכתוב פה תודה על כל דבר 
טוב וגם על דבר שלא נראה בעינך טוב ותראה 

ישועה."

עשיתי כמצוות אבא וכל יום רשמתי עוד ועוד 
תודות, תודה לבורא שאני בתלמוד תורה, תודה 
שהחברים בכיתה מציקים לי, תודה שבבית אחיי 
והוריי אוהבים אותי, תודה שקשה לי בתלמוד 

תורה.

עשיתי כמצוות אבי, וכך כל יום כתבתי עוד ועוד 
תודות וחיכיתי לישועה.

הייתי מרבה להתפלל לה' שאעבור לתלמוד 
תורה אחר עם חברים טובים ורבה טוב, למקום 
שלא פוגעים, שלא מעליבים ומציקים, שיהיו 

חברים עם טובים עם רגישות.

והיא  עד שיום אחד הגיעה הישועה 
הייתה גדולה מן המצופה.

חזרתי מעוד יום של עלבונות והצקות 
בתלמוד תורה שאני כבר כמעט רגיל 
ארוחת  את  שסעדתי  לאחר  למצב. 
הצהריים, הוריי קראו לי אל חדרם ופתחו 

בדברים.

היקר, אנחנו מאוד אוהבים אותך  "אלעזר 
ומתפללים עליך תמיד, אנו יודעים שקשה לך 
בתלמוד תורה. לאחר התייעצות הבנו כי הכי 
טוב שנעביר אותך לתלמוד תורה אחר שיש שם 

חברים טובים ורב מצוין."

שמחתי מאוד ומיד אמרתי "מזמור לתודה", 
הודיתי להוריי היקרים ופניתי לחדרי.

פתחתי את המגירה וכתבתי עוד תודות לה' 
בשטף וברגש.

למחרת נפרדתי מה'חברים' בכיתה ופתחתי 
דף חדש בתלמוד תורה מצוין, עם רב טוב ומכיל 

וחברים נפלאים.

והכל זקוף לזכות התודה. תודה לה' ותודה 
לרב היקר.

אחד בא לבנק במנהטן רוצה הלוואה 5000 דולר. 
שאלו אותו 'למה?', אמר להם שהוא נוסע לאירופה 
והוא צריך כסף. אמרו לו שצריך לשעבד משהו. אמר 
להם 'יש לי מכונית, תשימו אותה בחניה של הבנק 

עד שאני אחזור'. 

כעבור שבועיים חוזר האיש מחו"ל, נכנס לבנק 
ומבקש להחזיר את ההלוואה. המנהל מחשב את 
הסכום כולל הריבית והבחור רושם צ'ק על סך 5,015 
דולר.  לפני שהוא עוזב, פונה אליו המנהל ואומר: 

"בזמן שהיית בחו"ל, ערכתי עלייך בירור ומסתבר 
שאתה אחד האנשים העשירים במנהטן. מדוע היית 
צריך הלוואה של 5,000 דולר?" עונה לו האיש, "איפה 
עוד במנהטן אוכל להחנות את הרולס-רויס שלי ב 

15 דולר לשבועיים"?
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הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

בית ושמו בית ספר פרק יז' 
בפרקים הקודמים, דיברנו הרבה על "נוער נושר". לא 
על טיפול בנוער נושר, אלא במניעת הילד הנושר הבא. 
שהרי על אף שהוא רק בכיתה ג', הוא ממש על סף 
נשירה. מנין לנו שהילד נמצא כמעט על סף הנשירה? כי 
הוא צועד בדרך מסוימת, שצעדו בה כמעט כל הנושרים. 
תפקידנו העיקרי הוא "למנוע". למנוע בכל מחיר את 

הנשירה של הילד הבא.  ואני בכוונה מקשר בין 
ילד שמתקשה בכיתה לבין נער נושר, ולא 

בכדי להפחיד, אלא בכדי שנתעורר ביחד 
להבין: שילד שמתקשה היום בלימודים, 
שילד שמתקשה להשתלב בכיתה צועד 

ח"ו בדרך שצעד בה הילד הנושר. 

שותפים מלאים למצבו
ישנה תופעה נפוצה, אצל הורים לילדים נושרים, 

שלאחר שקרה מה שקרה עם ילדם, באים בטענה 
כלפי מערכת החינוך שהילד למד בה ואומרים: "רק 
אתם אשמים"!!! צוות בית הספר שבו למד הילד, הוא 
האשם בנשירתו. הטענה מוצדקת?! וכי הילד גדל רק 
במוסד הלימודים?! וכי בבית שלו לא ראו ההורים וידעו 
שבנם מתקשה?! וכי הם לא קיבלו את ציוניו הנמוכים, 
את תעודותיו הבינוניות, וכי הם לא שמעו את תסכולו 
מהכיתה, וכי לא הם היו ה"אוזן קשבת" לתלונות שלו 
מידי יום, שכבר נמאס לו ומחר הוא לא הולך לכיתה?! 
ואם הם ידעו, אזי הם שותפים מלאים למצבו. בדרך 
כלל, ההורים אכן ידעו שילדם מתקשה, חלקם אפילו 
כבר הסכימו "הסכמה שבשתיקה" לזה שבנם הוא 
בינוני, "אין מה לעשות, לא כל הילדים שווים" הם 
ניחמו את עצמם.  הבעיה היא שההורים לא העלו 
בדעתם, שה"בינוניות" הזו של הילד, שהקשיים שליוו 
אותו בכיתה ב' וממשיכים עדיין בכיתה ד'- יחריפו, 
יתעצמו עוד עם השנים, יעמיקו את הפער בינו לבין 

שאר הכיתה ויגררו אותו לנשירה.

זה מזכיר לנו את הילד שלנו
טוב, מה שהיה היה, אבל איך כל זה קשור אלינו? 
איפה זה תופס אותנו היום? זה תופס אותנו בדיוק 
בזה, שאנחנו חושבים על הילד שלנו "ונזכרים"... אנחנו 
נזכרים שגם הילד שלנו, לא רחוק מהסיפורים על 
הילדים המוזכרים כאן כי גם הוא מתקשה, בינוני או 
עם כל הגדרה דומה. היתרון הגדול הוא: שהילד שלנו 

עכשיו בתחילת הדרך, ובידינו בע"ה למנוע ממנו שהוא 
לא ייהפך ח"ו לילד נושר. 

הורים יקרים! כולנו הרי אוהבים את הילדים שלנו 
ובוודאי יכאב לנו אם יפגעו בהם. 

עלינו לדעת, שאם לילד שלנו ישנם קשיים בכיתה, אם 
הוא מתמודד בקושי עם המטלות הלימודיות הנדרשות 
ממנו- הילד שלנו "נפגע" בכיתה כל שיעור, כל יום.

עלינו להבין כי לילד יש "בעיה" ועלינו לבדוק 
ביחד עם איש מקצוע מהי ולטפל בה. 

לי(  )תסלחו  אומר שהוא  לא  אני 
יש  "משוגע", אני לא אומר שלילד 
"מחלה", אני בסך הכול אומר שצריך 
לשים לב אם לילד יש איזו שהיא "בעיה"- 

שהיא הגורמת להמשך הקשיים. 

מערכת חינוך תחרותית
בהחלט בכל כיתה, ישנם פערים ברמה הלימודית 
בין התלמידים, לא כולם קיבלו משמיים את אותה 
מנת-המשכל.  אך בל נשכח נתון קיים: מערכת החינוך 
בישראל היא מערכת חינוך "תחרותית" ועל התלמיד 
לשאוף להישגים. התלמיד נמצא בחברה כזו שבכדי 
להחזיק בכיתה מעמד, הוא צריך להיות "מהטובים" 
או לפחות לחשוב כך.  לכן, כל הדיבורים היפים של 
"לא אכפת לי שהילד שלי יהיה בינוני, העיקר שיהיה 
לו דרך ארץ" תסלחו לי עם כל האמת שבדבר, משפט 
כזה לא שווה הרבה ערך אצל הילד. כי לאותו תלמיד 
שקיבל 60% במבחן בחשבון ושאר חבריו שקיבלו 
100% ללא מאמץ צוחקים עליו. ואת הדימוי העצמי 
שלו הוא מקבל גם או בעיקר מהם. בשעה שהוא מקבל 
את הציון 60% במבחן, הוא שוכח את כל הנאומים של 
אמא, שאוהבת אותו בכל מחיר )כן, זה הכרחי וחשוב 
מאוד( אבל זה לא מצליח "לקרר את הלב" שעומד 
לבעור מתוך בושה, תסכול וכעס על כל העולם בגלל 

הציון המבייש הזה.

צריך לאבחן ולטפל
ולכן, כאשר אנו יודעים שלילד יש בעיה מסוימת, 
שגורמת לו לא להגיע להישגים, צריך לאבחן אותה. 
ועליה צריך לעבוד נקודתית עד להעלמתה ולשילוב 

מקסימאלי של הילד במערכת בה הוא נמצא. 
תענו בכנות-זה מעליב?! אמרתי משהו לא בסדר?! 
אז למה לפעמים אנחנו ההורים נפגעים ומסרבים 

לשתף פעולה, כאשר ישנה דרישה מצד המורה 
לאבחון??? 

עלינו להפנים היטב, שילד שיושב בכיתה וקשה לו 
מבחינה לימודית- אזי הכיתה לא מהווה אתגר או 
חוויה בשבילו. להיפך- הכיתה היא "עונש" בשבילו, 
הוא לא אוהב אותה, לא את החברים ולא את המורה. 

איזה בנק יש לי?
לכל ילד יש "בנק של הצלחות" שאיתו הוא צועד 
לכל אורך השנים בבית הספר, מהבנק הזה הוא מושך 

את המוטיבציה שלו להמשיך להתקדם ולהצליח. 
לעומת זאת, לילד המתקשה יש בנק של כישלונות: 
כישלון בכתיבה, בקריאה, בביצוע פעולות חשבוניות 
וכדו'.  ברחמי ה' מצאו מומחי החינוך בימינו פתרון לכל 
בעיה, רק צריך לאבחן ולהגדיר את הבעיה ולהתפלל 
לה' שנמצא את האדם הנכון שיעזור לילד לפתור אותה. 

קשה??? בכלל לא!!! אז קדימה לעבודה.

מה בהמשך?
"ילד  נגדיר בע"ה מה נקרא  במאמרים הבאים, 
מתקשה" כיצד נוכל לבדוק אם הילד שלנו אכן מתקשה 

ומה עלינו לעשות. 
אתם מעוניינים לעשות אבחון וטיפול פרטני, תתקשרו 

אלי, נקבע פגישה 0548-434-435
בל נשכח, שילד עם בעיה קטנה, כשהיא לא בטיפול, 

היא ח"ו "פצצה מתקתקת". 
כל בעיה היא חור קטן בסכר, שרק עלול ח"ו לגדול 

עם הזמן. עדיף כמה שיותר מהר לסתום אותו.
וגם אם יש לנו רק ספק, "עדיף סנטימטר של מניעה 

מקילומטר של טיפול" בהצלחה.

העלון מוקדש להצלחת

שי בן ג'וליה ליאת לישוב

יצחק ובת שבע בן חמו וב"ב

להקדשת העלון: 02-5308000

הקדשות


